
  در شرایط کنونی یکی از مهم ترین موضوعات 
پاسخگویی به دغدغه ها و مطالبات نسل جدید است. 

باید چه  تصمیم گیران جامعه 
رویکردی در مقابل خواسته های 

نسل جدید در پیش بگیرند؟
نسل جدید جهان را به شکل 
دیگری می بیند. با در پیش گرفتن 
رویکرد سلبی هیچ مشکلی حل 
نخواهد شد. باید شرایطی به وجود 
بیاید که به خواسته های منطقی 
جوانان پاسخ مناسب داده شود. نکته 
دیگر اینکه جنس هویت فرهنگی 
جامعه ما نرم است و نه سخت. در 
طول هزاران سال گذشته هر زمان 
ما به هویت فرهنگی خود رجوع 
کرده ایم ادبیات و گفتمان جهانی 
را به دنبال داشته است. در مقابل هر 
زمان از هویت فرهنگی و آن لطافت 
و نرمی موجود در هویت فرهنگی 

ایران فاصله گرفته ایم در داخل و خارج با چالش مواجه بوده ایم. 
گفتمان فرهنگی ما با کشورهای غربی، جنوب شرقی آسیا و 
بسیاری از کشورهای دیگر متفاوت است. اگر برخورد سخت 
و ادبیات خشن در کشورهای عربی جواب می دهد قطعا در 
ایران و در فرهنگ ایران جواب منفی خواهد گرفت. اگر ما به 
سابقه تاریخ عصر جدید نگاه کنیم، هنگامی که شعارهایی از 
جنس فرهنگ خودمان در دستور کار حاکمیت و مردم قرار 
گرفته خیلی زود انعکاس جهانی پیدا کرده است. در زمینه 
تکنولوژی و علمی نیز اگر ما رویکرد متناسب با فرهنگ خود 
را در دستور کار قرار بدهیم امکان رشد و توسعه وجود خواهد 
داشت. به همین دلیل هنگامی که از فرهنگ اصیل خود 
فاصله می گیریم امکان تأثیرگذاری در محیط پیرامون از بین 
می رود. اگر قرار به تداوم حیات اجتماعی است باید هویت 
اصیل فرهنگی خود را پاس بداریم و ویژگی های فرهنگی را در 
گفتار ورفتار خود متبلور کنیم. در چنین شرایطی باید عنوان 

کرد که بسط خشونت به هیچ عنوان در 
چارچوب گفتمان فرهنگی جامعه ما 
نیست. برخلاف کسانی که فکر می کنند 
ادامه خشونت ها باعث  تغییر یک  نظام 
سیاسی می شود من فکر می کنم با توجه 
به ویژگی های فرهنگی جامعه ما این 
وضعیت وجود ندارد و این اتفاق اصلا رخ 

نخواهد داد. 
 آیا تمایل به اعمال خشـــونت 

همچنان وجود دارد؟
 به هر میزان که  خشونت افزایش پیدا 
کند ونگرانی نسبت به آینده وجود داشته 
باشد باعث ناامیدی بخش خاکستری 
جامعه خواهد شد و در بلندمدت نیز 

می تواند شرایط را دشوار کند. ما باید به سمتی حرکت کنیم 
که خواسته های بحق اجتماعی و سیاسی خود را با استفاده 

از روش های مدنی بیان کنیم. به هر میزان که حرکت های 
مدنی و گفتمانی در جامعه افزایش پیدا کند جامعه را به 
سمت تغییرات مثبت رهنمون خواهد 
کرد. چین در 4 دهه گذشته توجه 
ویژه ای به توسعه اقتصادی داشته 
و به همین دلیل می تواند به عنوان 
یک الگو مطرح باشد. این در حالی 
است که اصولگرایان که در دولت و 
مجلس حضور دارند تمایل زیادی 
نسبت به شرق و کشورهایی مانند 
چین دارند. نکته مثبتی که در این 
زمینه وجود دارد این است که چین 
در سیاست خارجی خود عملگرا  و 
منفعت گرا عمل کرده است. شرایط به 
شکلی است که هر کشوری که امکان 
منفعت اقتصادی بیشتری برای چین 
داشته با آن کشور همکاری و تعامل 

کرده است. 

 سیاست خارجـــی ایران در 
چه شرایطی می تواند به سمت 

عملگرایی حرکت کند؟
در کنار منفعت گرایی و عملگرایی 
تنها چیزی که باید ما را محدود کند 
چارچوب های اخلاقی است. این 
سخن به معنای این است که سیاست 
خارجی ما نباید خارج از محدوده 
اخلاق باشد اما در زمینه های دیگر 
باید بر اساس منافع ملی حرکت کند. 
اگر ما همراهی با کشورهای جهان را 
در دستور کار خود قرار بدهیم قطعا 
می تواند در زمینه سیاست داخلی نیز 
تأثیر مثبتی به همراه داشته باشد. با 
توجه به عمق فرهنگی که در بین 

اقشار مختلف مردم جامعه وجود 
دارد چنانچه برخورد منطقی تر 
بگیرد  قرار  کار  دستور  در 
می تواند همراهی و همکاری 
مردم را برای اصلاحات عمیق 
ساختاری به همراه داشته باشد. 
 آیا نیاز به اصلاحات و 
تغییر در برخی  رویکردها 
توسط برخی تصمیم گیران 

جامعه درک شده است؟
 به نظر می رسد بخش هایی 
در جامعه هنوز نیاز به تغییر 
را درک نکرده است. ما باید 
بپذیریم که با زبان نرم با نسل 
جدید باید سخن گفت. نسل جدید در عمل در حال بازگشت 
به گفتمان فرهنگی جامعه ایران است. با توجه به اینکه دانش 

نسل جدید نسبت به نسل های گذشته افزایش پیدا کرده و از 
سوی دیگر دسترسی آزادی که این نسل نسبت به اطلاعات 
آزاد دارد دغدغه های این نسل نیز تغییر کرده است. گرایش 
به حفظ محیط زیست، گرایش به ارزش های اخلاقی و حرکت 
آرمانی در راستای ارزش های انسانی در نسل جدید مشاهده 
می شود. به همین دلیل جامعه به سمت اصلاح پیش خواهد 
رفت.  برخی سیاست ها در زمینه سیاست خارجی و داخلی 
باعث به وجود آمدن  مشکلاتی در جامعه  شده که متأسفانه 
ما مشاهده می کنیم که مردم ایران در یک وضعیت نه چندان 
مطلوب اقتصادی زندگی می کنند و با چالش های مهمی 
در زمینه اقتصادی مواجه هستند. بدون تردید چالش های 
اقتصادی باید از بین برود و دولت باید به سمتی حرکت کند که 
بتواند این چالش ها را از بین ببرد . به همین دلیل  با شنیدن 
دیدگاه های به حق جامعه می تواند  مشکلات  کشور را کاهش 
دهد. آنچه مشخص است این است که آینده این کشور متعلق 

به مردم است. 
 به نظر می رسد اصولگرایان به دنبال این هستند 
که  ابتدا در خود جریان اصولگرایی اصلاحات ایجاد 
کنند و سپس به سمت اصلاح 
ساختارهــــای تصمیم گیری 
جریان  آیا  بروند.  کشور  در 
اصولگرایی از چنین ظرفیتی 

برخوردار است؟
 قطار مدیریت جامعه در سال های 
اخیر به شکلی به مسیر خود ادامه 
داده که میزان افراد پیاده شده از 
این قطار از جذب شدگان بیشتر 
است. طبیعی است که در چنین 
شرایطی نمی توان اصلاحات واقعی 
ایجاد کرد. اصلاحات واقعی نیازمند 
رقابت بین گروه ها و جریان سیاسی 
در یک فضای پویاست. در یک فضای 
رقابتی است که سازندگی و بالندگی 
نیروی های اجتماعی و سیاسی بروز 
و ظهور پیدا می کند. این وضعیت عدم رقابت باعث  می شود 
در مدیریت کشور با اقیانوسی مواجه شویم که تنها چند 
سانتیمتر بیشتر عمق ندارد و از نظر محتوا از کارآمدی کافی 
برای مدیریت جامعه برخوردار نیست. در مدیریت  برخی 
اصولگرایان با اقیانوسی مواجه  هستیم که تنها چند سانتیمتر 
بیشتر عمق ندارد و از نظر محتوا از کارآمدی کافی برای 
مدیریت جامعه برخوردار نیست. این گروه در زمینه اجرایی 
نیز بیشتر به شعار متوسل بوده اند. کسانی که در دو انتخابات 
اخیر وارد دولت و مجلس شدند به دنبال این بودند که 
مشکلات کشور را یک شبه حل کنند. رئیس دولت سیزدهم 
نیز عنوان می کرد که7000 صفحه برنامه اقتصادی دارد. این 
گروه به دنبال این بودند که ارزش پول ملی را در حد پول های 
معتبر جهانی بالا ببرند. با این وجود از سطح شعار که خارج 
شویم متوجه می شویم که عملکرد این گروه نه تنها وضعیت 
اقتصادی جامعه را بهبود نداده، بلکه چالش های جدیدی نیز 

برای کشور ایجاد کرده است.
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 به اعتقاد افرادی که موافق طرح صیانت هستند، فضای 
دیگری برای فعالیت وجود دارد و برای این کار شبکه های 
اجتماعی ایرانی را مثال می زنند. در نتیجه قانون مالیات 
باید برای فعالیت کسب وکارها در هر پلتفرمی وجود داشته 
باشد. از سوی دیگر فعالان کسب وکار در فضای مجازی 
می توانستند مالیات خود را تا زمان مشخص شدن طرح 
صیانت اخذ کنند. این موضوع می تواند نقطه اشتراک دو 
طرح مالیات اینفلوئنسرها و صیانت با یکدیگر باشد. با 
تصویب طرح صیانت و استقبال مردم از پلتفرم های داخلی 
نظارت بر عملکرد فعالان فضای مجازی راحت تر است، زیرا 
این افراد در بستری فعالیت می کنند که قابل ارزیابی دولت 
است. واقعیت این است که فضای موردنیاز یک اینفلوئنسر 
نمی تواند یک پلتفرم  ایرانی باشد. بعید می دانم فضایی 
شبیه اینستاگرام در نمونه های ایرانی وجود داشته باشد. 
این موضوع شبیه این است که فردی پیش از این مغازه 
بزرگی در مرکز شهر داشته و حالا باتوجه به شرایط باید در 
یکی از زیرپله های کوچه های شهر فعالیت کند. در حال  
حاضر صحبتی از طرح صیانت نشده و محدودیت اینترنت 
به علت مسائل امنیتی است. طرح صیانت نیازی به این فضا 
ندارد و مانند تلگرام پس از تصویب اجرا می شود. استفاده 
مداوم از فیلترشکن برای دولت و کاربر هزینه بر است. در 
حال  حاضر علاوه بر فیلترینگ، سرعت اینترنت نیز کاهش 
پیدا کرده که این امر تاثیر خود را در سایر قسمت ها نیز 
گذاشته است. از سوی دیگر هنگامی که سرعت اینترنت 
پایین است، صنایع کشور دچار مشکل می شوند و بخشی 
از هزینه این اختلال بر گردن دولت خواهد بود. اینها در 
حالی است که اگر به سمتی پیش برویم که حتی همه 
شبکه ها بسته شوند، اینترنت و تکنولوژی مسیر خود را 
پیدامی کند. آسیب استفاده از فیلترشکن به همین جا 
ختم نمی شود. با ورود فیلترشکن ها به سیستم نرم افزاری 
تلفن همراه و سیستم های ارتباطی عملا امنیت شبکه از 
بین می رود. ما با استفاده از فیلترشکن راه ورود هکرها به 
سیستم ها را باز می کنیم. در زمان استفاده از فیلترشکن، از 
لحاظ فنی حفره هایی در ابزارهای گوناگون ایجاد می شود 
که امکان دسترسی های غیرمجاز را بیشتر می کند و در 
نتیجه شاهد حمله های هکری بیشتر هستیم؛ بنابراین 
دولت باید نگاه تخصصی تری به افزایش استفاده کاربران 
از فیلترشکن داشته باشد، زیرا این اقدام موجب کاهش 
امنیت می شود. این موضوعی است که انتظار می رود 
شورای عالی فضای مجازی و وزارت ارتباطات آن را 
بررسی کنند و نگاه همه جانبه ای به آن داشته باشند، زیرا 
این موضوع می تواند تاثیرات منفی زیادی برای اقتصاد 
کشور به همراه داشته باشد. پس از اجرای طرح صیانت 
اگر همچنان با فیلترشکن امکان دسترسی به شبکه های 
خارجی وجود داشته باشد اصلا دلیلی ندارد که این طرح 
مطرح شود. تا زمانی که در زمینه طرح صیانت تصمیم 
قطعی گرفته نشد، اعلام این موضوع تنها هزینه مالی و 
روانی برای دولت و مردم دارد. در نتیجه باید زودتر تکلیف 

مشخص شود. 

هزینه استفاده از فیلترشکن 
یادداشت

   کیوان نقره کار
 کارشناس فناوری اطلاعات 

سیاست خارجی ما نباید 
خارج از محدوده اخلاق 
باشد اما در زمینه های دیگر 
باید بر اساس منافع ملی 
حرکت کند. اگر ما همراهی 
با کشورهای جهان را در 
دستور کار خود قرار 
بدهیم قطعا می تواند در 
زمینه سیاست داخلی 
نیز تأثیر مثبتی به همراه 
داشته باشد

با توجه به اینکه دانش نسل 
جدید نسبت به نسل های 
گذشته افزایش پیدا کرده 
و از سوی دیگر دسترسی 
آزادی که این نسل نسبت 
به اطلاعات آزاد دارد 
دغدغه های این نسل نیز 
تغییر کرده است. گرایش به 
حفظ محیط زیست، گرایش 
به ارزش های اخلاقی و 
حرکت آرمانی در راستای 
ارزش های انسانی در نسل 
جدید مشاهده می شود

ما باید به سمتی حرکت 
کنیم که خواسته های بحق 
اجتماعی و سیاسی خود 
را با استفاده از روش های 
مدنی بیان کنیم. به هر 
میزان که حرکت های مدنی و 
گفتمانی در جامعه افزایش 
پیدا کند جامعه را به سمت 
تغییرات مثبت رهنمون 
خواهد کرد

نکتــــه
 

  آرمان ملی-  احسان انصاری: »در مدیریت  برخی اصولگرایان با اقیانوسی مواجه  هستیم که تنها چند سانتیمتر بیشتر عمق ندارد و از نظر محتوا از کارآمدی 
کافی برای مدیریت جامعه برخوردار نیست. این گروه در زمینه اجرایی نیز بیشتر به شعار متوسل بوده اند. کسانی که در دو انتخابات اخیر وارد دولت و مجلس 
شدند به دنبال این بودند که مشکلات کشور را یک شبه حل کنند. رئیس دولت سیزدهم نیز عنوان می کرد که7000 صفحه برنامه اقتصادی دارد. این گروه به 
دنبال این بودند که ارزش پول ملی را در حد پول های معتبر جهانی بالا ببرند. با این وجود از سطح شعار که خارج شویم متوجه می شویم که عملکرد این گروه 
نه تنها وضعیت اقتصادی جامعه را بهبود نداده، بلکه چالش های جدیدی نیز برای کشور ایجاد کرده است.« جملات ذکر شده اظهارات دکتر غلامرضا انصاری، 
عضو سابق شورای شهر تهران و فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو با»آرمان ملی« است. انصاری در این گفت وگو با تحلیل دوران پسا اعتراضات خواستار 

تغییر و تحول مثبت در جامعه است. در ادامه ماحصل این گفت وگو را می خوانید.

جوابیه شورای اطلاع رسانی دولت به 
گزارش »آرمان ملی«:

 از دزدی های پهلوی دفاع نکنید
ادامه از صفحه 3/  این روزنامه در ادامه 
سندی را افشا می کند که دو سال پیش از 
انقلاب 12 میلیارد دلار از پول فروش نفت 
ایران به حساب بانکی بنیاد پهلوی در سوئیس 
منتقل شده است. احمد علی مسعود انصاری 
پسرخاله فرح و از همراهان محمدرضا پهلوی 
که خاطرات خود را در کتاب »پس از سقوط« 
و »من و خاندان پهلوی« نوشته است، در یک 
مصاحبه ضمن تأیید خروج اموال و طلا و 
جواهرات توسط خانواده پهلوی از ایران؛ اموال و 
دارایی های آنها را به چهار بخش تقسیم می کند 
و اینطور افشا می کند: »قسمت سوم جواهراتی 
است که خاندان پهلوی از ایران بیرون آوردند. 
آنطور که شنیدم، قسمتی از این جواهرات را 
در چهار صندوق بزرگ، خانم فریده دیبا و آقای 
شهبازی در بانک های سوئیس گذاشتند. « وی 
در خصوص چمدان هایی که خاندان پهلوی از 
کشور خارج کردند نیز می گوید: »به خاطر دارم 
یکسال بعد از فوت شاه وقتی تصمیم داشتم برای 
شرکت در سالگرد فوت شاه و دیدار و صحبت با 
رضا پهلوی که مدام سراغم را می گرفت از آمریکا 
به قاهره سفر کنم، حدود 1۶0 چمدان توسط 
سرهنگ محمدی از اعضای گارد شاهنشاهی 
به اسم بنده در هواپیما بارگیری کردند که 
به قاهره ببرم؛ البته باید بگویم من از محتوای 
داخل چمدان ها اطلاعی ندارم که چه چیزی 
بود، اما احتمالا خاندان شاه از این مساله نگران 
بودند که بعد از پذیرفته نشدن شاه در آمریکا و 
براساس قرارداد الجزایر که احتمال استرداد وی 
به ایران ممکن بود،  مقامات این کشور نسبت 
به مصادره برخی دارایی های خاندان هم اقدام 
کنند. امیراصلان افشار آخرین رئیس تشریفات 
دربار پهلوی در در کتاب خاطرات خود با نام 
»سروها در باد« می گوید: » 10 روز مانده به 
سفر، به دستور شاه تدارک سفر را دیدیم. اول 
از همه اثاث فرح بسته بندی شد و پیش از هر 
چیز جواهرات ملکه در صندوق هایی که از 
یک موسسه خارجی خریداری شده و از نظر 
امنیتی مطمئن بود بسته بندی شد. سرانجام 
روز خداحافظی فرارسید. وسایل قبلا در 2 
هواپیمای بوئینگ قرار گرفته بود. شاه به شخصه 
جواهرات را جمع می کردند و در این کار لوئیز 
قطبی، ندیمه پارمیس علم و لیلی امیرارجمند 
او را کمک می دادند.« همانطور که سخنگوی 
محترم دولت در حاشیه جلسه روز چهارشنبه 
دولت مورخ 1401/11/28 در جمع خبرنگاران 
اعلام کردند، همین که خاندان پهلوی مجبور 
شدند پس از گذشت 44 سال نسبت به عملکرد 
سیاه گذشته خود در آن دوران پاسخگو باشند، 
مغتنم است و این موضوع را باید به فال نیک 
گرفت اما راه تنها راه برای بررسی ادعاهای آنها 
برگزاری یک محکمه صالح است. همانطور که به 
صراحت در متن توئیت مورد استناد، نوشته شده 
است حجم جواهرات و اشیا گرانبهایی که از سوی 
دیکتاتور به خارج از کشور منتقل شده، غیرقابل 
تخمین است. در بین این اموال گرانقیمت که 
متعلق به مردم ایران است، تاج و نیم تاج هایی 
هم وجود داشته است که تعداد دقیق آن را فقط 
خود خاندان فراری پهلوی می داند و همیشه هم 
از اعلام جزئیات آن خودداری کرده است. میزان 
سرقت صورت گرفته از اموال ایرانیان به قدری 
زیاد است که هیچ تاریخ نگار صادقی منکر آن 
نیست و صرفا بر سر تعداد و حجم آن اختلاف 
 نظرهایی وجود دارد. تاج و نیم تاج های دیکتاتور 
فراری و خانواده سلطنتی اش، محدود به مواردی 
که در موزه جواهرات بانک مرکزی نگهداری 
می شود نیست. آنچه در این موزه وجود دارد، 
همچنان موجود و در دسترس است و با مقاومت 
قابل تقدیر مدیران وقت بانک مرکزی اجازه 
سرقت و دست اندازی خاندان پهلوی به آنها داده 
نشده و احتمالا به همین خاطر است که پس از 
گذشت 44 سال فرح پهلوی همچنان نسبت به 
تاج ها و جواهرات و اموال به جای مانده تأسف و 
افسوس می خورند. جواهرات خارج شده از کشور 
به رغم غیرقابل تخمین بودن از حیث قیمت، در 
قبال سایر خیانت های مالی خاندان منحوس 
پهلوی بسیار ناچیز است. فهرست بلندبالایی 
از املاک و حساب های خارجی وجود دارد که 
شاه فراری آنها را که متعلق به همه ایرانیان بوده 
است، به نفع خود و خانواده اش مصادره کرده 
است. در کنار اینها اقدامات خیانتکارانه دیگری 
همچون جدایی بحرین از ایران توسط پهلوی 
صورت گرفته است که به هیچ وجه قابل جبران 
نیست. پیگیری های حقوقی برای بازپس گیری 
اموال ایرانیان که از سوی خاندان پهلوی سرقت 
شده است، اگرچه تاکنون به دلیل کارشکنی های 
خارجی به نتیجه نهایی نرسیده است لکن به رغم 
وجود شواهد و اسناد انکارناپذیر، تنها راه اثبات 
ادعای سلطنت طلبان برگزاری یک دادگاه صالح 
برای رسیدگی به این اتهامات و گزارش دقیق این 
خاندان از دارایی ها و اموال خود و منشأ آنهاست. 
از شما که رسالت کاری تان پیگیری و استیفای 
حقوق مردم است، این انتظار می رود به جای 
سعی در توجیه یا نفی خیانت های پهلوی و اموال 
به تاراج رفته ایرانیان از سوی این خاندان منفور، 
اطلاع رسانی و پیگیری های لازم را برای اعاده 
این اموال به مردم ایران انجام دهید. ما همچنان 
از انجام هرگونه پژوهش تاریخی و بررسی اسناد 
و خاطرات نزدیکان دربار در خصوص جنایت ها 
و خیانت های دوران پهلوی استقبال می کنیم و 
معتقدیم ایام ا...دهه فجر فرصت مناسبی برای 
بازخوانی عملکرد تباه این خاندان در دوران 

حکومت دیکتاتوری خود است.

 برخی هنوز نیاز جامعه به تغییر
 را درک نکرده اند

غلامرضا انصاری در گفت وگو با»آرمان ملی«:   

 

حشمت ا... فلاحت پیشه: 

میدان و دیپلماسی باید دو ضلع قدرت ایران باشند 
  وزارت خارجه در هر کشوری علاوه بر پیگیری موضوعات 
دیپلماتیک، نقش مهمی برای ارتقای سطح همکاری های 
اقتصادی آن کشور با سایر کشورها دارد. حسین امیرعبداللهیان 
طی 18 ماه گذشته سفرهای متعددی به کشورهای مختلف 
مخصوصا همسایگان داشت. او در سه ماه اخیر به عمان، آنکارا، 
دمشق، لبنان، ارمنستان و اردن سفر کرد اما سوال آن است که 
این سفرهای دیپلماتیک منتهی به چه نتایجی شدند. در این 
راستا یک تحلیلگر مسائل بین الملل درباره خروجی سفرهای 
دیپلماتیک امیرعبداللهیان به سایر کشورها گفت: در دولت 
قبل دوگانه ای بین دیپلماسی و میدان مطرح شد و منتقدان 
آقای روحانی نیز اعتقاد داشتند که دولت دوازدهم اعتقادی به 

میدان ندارد و فقط نماینده دیپلماسی است، حالا امروز به نظر 
می آید آقای عبداللهیان کاملا عکس آن رویه را پیش گرفته 
است. حشمت ا... فلاحت پیشه اظهار داشت: میدان و دیپلماسی 
می توانند دو ضلع قدرت ایران باشند و به جای آنکه در چالش 
با هم قرار بگیرند، می توانند هم افزا قدرت ایران را افزایش 
دهند. در وضعیت کنونی کمبودی که احساس می شود ضعف 
دیپلماسی است چون تنش ها به گونه ای اغراق آمیز و کاذب علیه 
ایران شکل گرفته اند. این استاد دانشگاه یادآور شد: در حالی که 
بالاترین تنوع جنگ افزارهای نظامی در جنگ اوکراین استفاده 
می شود، اما ایران بیش از اندازه به دلیل پهپادهای ادعایی زیر 
فشار قرار دارد. وی سیاست خارجی را نیازمند تعادل منطقه ای 

و فرامنطقه ای خواند و افزود: دولت آقای روحانی یکجانبه گرایی 
در حوزه سیاست خارجی داشت چون بیش از حد به برجام و 
مناسبات اروپایی- آمریکایی متکی و گسترش روابط در حوزه 
منطقه رها بود، اما دولت سیزدهم برعکس عمل می کند بیشتر 
اتکایش به حوزه منطقه است و عرصه دیپلماسی بین المللی رها 
شده و در منطقه بیشتر آمدوشد وجود دارد. رئیس کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس دهم تأکید کرد: کشورها 
حوزه های مختلف قدرت دارند و چالش ممکن است در هر 
سطحی ادامه پیدا کند ولی وزارت خارجه در هر شرایطی 
مسئول کاهش تنش هاست و در وضعیت کنونی بهتر باید آن 

را انجام دهد.

 رئیس سازمان انرژی اتمی:
با آژانس هیچ بن بستی نداریم

رییس سازمان انرژی اتمی گفت :تعاملات با آژانس 
برقرار است و برنامه و رایزنی برای تنظیم سفر مدیرکل 
آژانس به ایران هم در دستور کار قرار دارد و در حال 
پیگیری آن هستیم.  محمد اسلامی در حاشیه نشست 
هیات دولت اظهار داشت: به لطف الهی و با همت جوانان 
دانشمند و پر تلاش ما در سازمان انرژی اتمی، جمهوری 
اسلامی ایران امروز یکی از کشورهای مطرح در تولید و 
عرضه رادیو داروهاست. نکته  حائز اهمیت این است که 
رادیو داروهای تولیدی در داخل کشور با توجه به تمرکزی 
که بر افزایش ضریب دقتی برای داروهای تشخیصی دارد 
و همین اثر بخشی بالاتر برای داروهایی که در بخش 
درمان در حوزه سرطان مورد استفاده قرار می گیرد، 
امروز توانسته تراز کشور را در زمره پنج کشور اول دنیا 
قرار دهد. رییس سازمان انرژی اتمی در رابطه با اعلام 
مدیر کل آژانس بین المللی هسته ای مبنی بر اینکه ایران 
اشاعه هسته ای نداشته است، با بیان اینکه »یک تفکر در 
صهیونیست ها هست مبنی بر اینکه یک دروغ را آنقدر 
بگویید و تکرار کنید تا خودتان هم باور کنید راست است« 
افزود: خودشان هم می دانند اتهاماتی که به جمهوری 
اسلامی می زنند دروغ بزرگی است و به عنوان اهرم فشار 
برای جمهوری اسلامی از استفاده کردند. در اسناد رسمی  
شان و واحدهای اطلاعاتی شان گفتند هیچ نشانه ای از 
انحراف در برنامه هسته ای وجود ندارد و تعاملات با آژانس 
برقرار است و برنامه و رایزنی برای تنظیم سفر مدیرکل 
آژانس هم در دستور کار قرار دارد و در حال پیگیری آن 
هستیم. رییس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: ما با 
آژانس هیچ بن بستی نداریم، بخشی از این خبرها که به 
نقل از آقای گروسی در رسانه ها تیتر می شود مربوط به 
برجام است بخشی هم مربوط به همکاری های ما با آژانس 
و پادمان. برجام بر پایه رفع اتهامات شکل گرفته است و 
برای پاسخ دادن به این اتهامات 20 سال مذاکره شده 
است. آنها پذیرفتند این اتهامات را با توجه به بازرسی هایی 
که تا آن زمان انجام شد، کنار بگذارند و تحریم ها را بردارند 
و ایران هم محدودیت ها و نظارت تشدید شده را در ازای 
لغو تحریم ها پذیرفت. با هر منطق و دین و آیینی که باشید 
قرارداد یک طرفه نمی شود. سند برجام بر این مبنا بود که 
تحریم ها را لغو و اتهامات را کنار گذارند و ما هم نظارت و 
محدودیت ها را بپذیریم تا اعتماد سازی بشود. وی با تاکید 
بر این که بن بستی از نظر ما نیست و مذاکرات هم برقرار 
است گفت: ما نه با آژانس اختلاف داریم و نه در برجام بن 

بست بوده است. 

جامعه به سمت اصلاح پیش خواهد رفت
 فرهنگ اصیل جامعه ما در مقابل خشونت قرار دارد

برای فاصله گیری از خشونت باید به فرهنگ اصیل ایرانی توجه
 سیاست خارجی کشور نیاز به عملگرایی دارد

 هر زمان به فرهنگ اصیل خود توجه کردیم نتیجه گرفته ایم


